

計畫編號：AH02-00

計畫名稱：東亞民主研究計畫主計畫

計畫主持人：胡佛

計畫摘要(中)：

本計畫於 2000 年設立，並於 2005 年時膺選為人文社會高等研究院四大核心研究計畫之一。本計畫之目的在於以訪問調查之方式收集民眾之態度與價值變遷軌跡；透過於亞洲 18 個國家與地區進行訪問調查，本計畫提供學界豐富之資料庫以作為研究民主化各項議題之經驗性資料來源。為承繼本計畫先前之努力與成果，本計畫書旨在申請國立台灣大學「邁向頂尖大學計畫」之三年期計畫補助款（2008-2010 年）。

長久以來，本計畫致力於四個主要研究目的，包括發展區域性具科學化、可信且具比較性之資料；對於體制與價值變遷之問題的瞭解，建構出重要的理論基礎；強化對民主研究中所有參與調查國家公民的制度性理解，以及為了啟發政治改革和民主化的公共論述，致力於向普遍大眾宣傳調查結果，並做為政策參考。為達到研究目的，本計畫經費主要用於 13 個東亞國家和地區的第三波區域調查，自 2009 年下半年開始至 2011 年上半年止。更明確的使用在台灣區調查以及中國大陸、泰國、印尼、新加坡、越南、柬埔寨、蒙古及馬來西亞的整體執行與技術支援費用、參與國際會議與籌組國際學術研討會及網絡規劃會議，以及資料庫建立與日常行政費用等。本計畫共分為五個部分：東亞民主研究主計畫、亞洲民主動態調查區域調查計畫、台灣地區調查計畫、大陸地區調查計畫與調查方法與資料庫計畫。

東亞民主研究主計畫提供了領導性的研究觀點，並指導其他子計畫的管理，且與國內外其他相關研究計畫進行協調。區域調查計畫，提供了亞洲民主動態調查總部的運作及作為全球民主動態調查區域夥伴的角色，主要任務在於設計第三波區域調查的核心問卷、協調前測和跨國調查時程以及亞洲調查團隊與其他區域調查團隊的研究活動。台灣區計畫將於 2010 年春天進行第三波調查，以嚴謹的方法論及作業標準，作為區域調查中示範性計畫，並探討台灣、香港及中國大陸三角關係中，傳統中國社會裡政治文化與政治參與的比較性研究。大陸區計畫將於 2010 年下半年開始進行，除了執行亞洲民主動態調查核心問卷調查外，在研究設計上並考慮到中國的獨特性結構和制度因素，特別是針對鄉村及都會區的選舉。調查方法與資料庫計畫主要在

執行：1.依據原始的理論構想，應用心理測量技術以更符合問卷核心。2.提供抽樣設計和調查方法論上的協助，以協調各國調查時所面對的技術性問題。3.建立整合性的資料庫，將調查研究中的程序及資料做有系統的協調及儲存。4.發展跨國比較的策略。5.建立互動式網站以提高資料的使用與分析，並做為資料釋出的中介。6.協調拉美動態調查、非洲動態調查及阿拉伯動態調查以維持一全球性的數位化資料庫，提供公民對於民主、治理與發展態度之經驗性資訊來源。本計畫將提供一領導性的觀點及穩定的區域調查資料來源，並可作為台灣大學與全球民主研究網絡一個重要的連結。

計畫摘要(英)：

The Program for East Asia Democratic Studies was established in 2005 as one of the four founding research programs of the Institute for Advanced Studies in Humanities and Social Sciences. The Program is built on a regional network of democratic studies based on surveying the ordinary citizens. This expanding regional research network is anchored on the Asian Barometer Survey (ABS) that conducts periodic comparative surveys on political participation and citizens' attitudes toward politics, democracy, reform and development across the region. The Program provides all the key functions – intellectual leadership, methodological innovation, capacity building, central coordination, and headquarters operation – for running and building up this region-wide research network.

The Program has four major objectives: The first is to generate a region-wide base of scientifically reliable and comparable data on citizens' views, attitudes and orientations toward political regime, democracy, governance, human security and economic reform. The second is to make major theoretical and substantive contributions to our understanding of regime transition, macro-level properties of political systems, and the lingering influence of traditional culture on the impact of modernization and globalization. The third is to strengthen institutional capacity for democracy studies based on surveying the ordinary citizens in all participating countries. Fourth, it aims to disseminate survey results to popular and policy audiences in order to enlighten the public discourse on political reform and democratization. As a result, the proposed funding

will be used to support collaborative research activities within the network and cover the cost of fieldwork, data archiving, and data-analyzing and publishing activities. Administratively speaking, the Program is comprised of the main project and four sub-projects. The Main Project provides the overall intellectual leadership, strategic planning and central coordination of the Program. The Asian Barometer Regional Survey Sub-Project provides the headquarters operation for the Asian Barometer Survey. The Sub-Project also performs as the region's partner of the Globalbarometer Survey. Asian Barometer Taiwan Survey Sub-Project will implement the third-wave Asian Barometer survey in Taiwan in spring 2010. Asian Barometer Mainland China Survey Sub-Project will implement the third-wave Asian Barometer survey in China (excluding Hong Kong) around late 2010 and early 2011. The Survey Methodology and Data Base Sub-project will be entrusted to perform the following tasks: (1) to apply psychometric techniques to assess the questionnaire items with respect to original theoretical constructs, (2) to provide technical assistance in sampling design and in survey methodology; (3) to establish repository of primary datasets; (4) to develop strategies for cross-nation comparison; (5) to enhance data use and analysis through the construction of an interactive website as the medium for data release, and (6) to coordinate with Globalbarometer in creating and maintaining a global digital database for citizen's views and attitudes toward democracy, governance and development.

Working together, the five components described above will enable the Program to provide intellectual leadership as well as a stable and resourceful foundation for the regional research network and establish the Program at National Taiwan University as one of the most significant links in the global network of democratic studies.